
Sistemele de þevi Steinzeug-Keramo,
produse naturale,

realizate din materiale 100% reciclabile
Interviu cu Gernot Schöbitz,
directorul general al companiei Steinzeug-Keramo

Reporter: Conduceþi o companie
cu tradiþie în sectorul sistemelor de
þevi pentru transportul apei rezi-
duale. Cum aþi reuºit sã treceþi prin
criza economicã din ultima vreme?

Gernot Schöbitz: Segmentul în
care activãm noi nu a fost atât de
afectat de crizã, cel puþin pânã
acum, în comparaþie cu alte dome-
nii. În primul rând, pe aceastã pia-
þã, proiectele sunt planificate cu
mult timp înainte de a fi imple-
mentate ºi finanþate în cea mai
mare mãsurã din bani europeni.

Existã þãri care au adoptat, în pri-
mii doi ani de crizã, unele mãsuri
prin care au fost cheltuiþi bani pu-
blici pentru suportul infrastructu-
rii. Din nefericire, aceste proiecte
susþineau segmentele de drumuri,
cãi ferate, poduri ºi mai puþin tran-
sportul apelor reziduale. Compa-
nia noastrã a fost ºi ea afectatã,
într-un fel, de crizã, întrucât una

dintre pieþele secundare pe care
activãm s-a prãbuºit ºi de aceea a
trebuit sã luãm anumite mãsuri, în
2009.

Reporter: Care sunt principale-
le pieþe unde vã dezvoltaþi aface-
rea?

Gernot Schöbitz: Noi facem o
distincþie între pieþele mature ºi
pieþele în curs de dezvoltare. Cele
mature au deja o reþea de canaliza-
re completã, ceea ce înseamnã cã
majoritatea clãdirilor (industriale ºi
gospodãrii) sunt conectate
la acest sistem ºi cã nu exi-
stã multe proiecte de clãdiri
noi în domeniu. Astfel de
pieþe sunt în Germania, Au-
stria, Franþa, Elveþia, Bene-
lux (în majoritatea cazurilor circa
99% din locuinþe sunt conectate la
reþeaua de canalizare). În pieþele
respective, sunt derulate mai mult
lucrãri de reabilitare a sistemelor ºi
existã ºi modalitãþi sustenabile de
reabilitare. Din punctul nostru de
vedere, în aceste cazuri, soluþia op-
timã este înlocuirea þevilor vechi.
Mai existã ºi varianta ieftinã, respec-
tiv refacerea infrastructurii existen-
te, dar aceasta nu oferã nicio ga-
ranþie din punct de vedere al dura-
tei de viaþã.

Avem pieþele în creºtere sau în

curs de dezvoltare, unde existã,
încã, o necesitate mare de conec-
tare, deci de noi investiþii în con-
strucþia de astfel de sisteme. În
aceastã categorie intrã, în general,
noile state membre europene din
Europa Centralã ºi de Est - Polonia,
Republica Cehã, Slovacia, Ungaria,
România, Bulgaria. Respectivele
þãri nu au toate locuinþele conecta-
te la sistemul public de canalizare
sau sistemul în sine este foarte
învechit, fiind nevoie de multe in-

vestiþii noi. Specificul acestor pieþe
este cã, probabil, toate proiectele
mari sunt finanþate din fonduri eu-
ropene.

În prezent, fiecare stat se con-
fruntã cu provocarea de a îndeplini
cerinþa prevãzutã în Directiva Eu-
ropeanã privind Tratarea Apelor
Reziduale (EUWWTD), potrivit cã-
reia statele membre UE trebuie sã
defineascã ce procent din totalul
apelor uzate trebuie colectate, cât
la sutã trebuie purificate în staþiile
de tratare a apei ºi pânã la ce datã.
În acest sens, UE alocã fonduri ne-

rambursabile. În Europa Centralã ºi
de Est, niciun astfel de proiect nu
ar putea fi realizat fãrã fonduri eu-
ropene, pentru cã domeniul nu
prezintã un interes prioritar pentru
autoritãþi.

Întrebarea care se pune este
dacã þãrile sunt capabile sã atragã
sumele necesare, pentru cã sunt
state unde existã mari probleme
de lichiditate pe piaþã, unele din-
tre acestea nereuºind sã absoarbã
fonduri, din cauza slabei organizãri.

În aceste pieþe în curs de
dezvoltare, implementarea
proiectelor menþionate de-
pinde foarte mult de exi-
stenþa de lichiditate sufi-
cientã în piaþã ºi de absor-

bþia fondurilor UE. În þãri ca Rom-
ânia nu existã companii de con-
strucþii care sã poatã finanþa lucrã-
rile ºi produsele pânã când ace-
stea sunt decontate de municipa-
litate. Este o problemã foarte difi-
cilã ºi determinã mãsura în care
anumite pieþe se dezvoltã sau nu.
România ar fi putut sã se dezvolte
încã de acum cinci ani cu viteza de
acum, dar în anii trecuþi nu a avut
capacitatea sã se organizeze.

Þãri ca Polonia, Republica Cehã,
România reprezintã pieþe uriaºe
pentru noi, proiectele majore din
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Steinzeug-Keramo, companie
care aparþine în totalitate Gru-
pului Wienerberger, are o isto-
rie de peste 100 de ani în
producþia þevilor ceramice. Am
discutat cu domnul Gernot
Schöbitz, directorul general al
societãþii, despre istoria ºi viito-
rul sistemelor de þevi ceramice
vitrificate. La sfârºitul anilor

‘90, Wienerberger deþinea 50%
din acþiunile companiei bel-
giene Keramo. În 1999, a avut
loc fuziunea dintre Keramo ºi
societatea germanã Steinzeug,
luând fiinþã compania Stein-
zeug-Keramo. În 2010, Wiener-
berger a achiziþionat 100%
compania Steinzeug-Keramo.
Din acel moment, þevile

ceramice vitrificate pentru
transportul apei reziduale a
devenit una din activitãþile de
bazã ale Wienerberger. Pe par-
curs, fabricile au fost moderni-
zate continuu. În prezent,
Steinzeug -Keramo deþine trei
fabrici - douã în Germania ºi
una în Belgia - ºi are aproxi-
mativ 500 de angajaþi.

din materia primã
provine din produse

reciclate.40%



aceste state fiind finanþate cu
bani europeni. Acestea sunt pie-
þele în creºtere, iar noi ne focu-
sãm pe Europa, însã avem în ve-
dere ºi aºa numitele pieþe strate-
gice (Arabia Sauditã, Asia de
sud-est, Australia), unde livrãm
produse. Volumul mare de vânzã-
ri rãmâne, totuºi, în Europa, de
unde obþinem ºi cele mai impor-
tante marje de profit.

Reporter: Aveþi în plan noi investi-
þii în unitãþile de producþie?

Gernot Schöbitz: Nu intenþio-
nãm sã investim în capacitãþi noi
de producþie în Europa, întrucât
sunt suficiente capacitãþile deja
existente ºi putem produce chiar
luând în calcul o dezvoltare susþi-
nutã, în urmãtorii ani, cu aceste ca-
pacitãþi.

Reporter: Ce proiecte de investi-
þii derulaþi în prezent?

Gernot Schöbitz: Am investit în
producþia de guri de vizitare, în
Belgia. Cele mai multe dintre ope-
raþiuni (cele de tãiere, de lipire ºi
nu numai) erau fãcute manual. Re-
cent, a avut loc inaugurarea noii
tehnologii, o nouã linie de produc-
þie semi-automatã de guri de vizi-
tare, care a presupus o investiþie
substanþialã. În acest an, în cadrul
târgului internaþional de profil din
Munchen - IFAT, am lansat patru
noi produse inovative. Continuãm
sã cercetãm pe partea de inovare a
produselor.

Deci nu investim în capacitãþi de
producþie, dar investim în dezvol-
tarea portofoliului nostru de pro-
duse. Investim în infrastructura de
vânzãri, în funcþie de necesitãþile
pieþelor pe care suntem prezenþi
ºi, de asemenea, în pregãtirea pro-
fesionalã a angajaþilor. Investim în
eficienþã energeticã ºi în procesul
de producþie, pentru ca, în final, sã
fim mai eficienþi ºi mai eco.

Reporter: În ce constã specificul
produselor Steinzeug-Keramo?

Gernot Schöbitz: Avem un por-
tofoliu foarte variat de þevi. Prima
componentã presupune þevi care
se instaleazã în pãmânt prin meto-
dã tradiþionalã, respectiv prin ex-
cavaþie deschisã. Aici avem o gamã
de þevi cu diametrul de pânã la
1.400 de mm. Suntem singurul
producãtor din lume care fabricã
þevi ceramice ce pot ajunge pânã
la un diametru atât de mare. Lun-
gimea este de pânã la 2,5 metri. De
asemenea, avem ºi þevi care se

instaleazã prin micro tunele. Prac-
tic, se fac doar douã gropi, una de
intrare ºi una de ieºire, ºi sãpãtura
se face pe sub pãmânt, putând tre-
ce pe sub linii de cale feratã, râuri
etc. fãrã a le afecta. ªi aici avem
diametre de pânã la 1.400 de mm,
fiind, de asemenea, singurii care
producem astfel de þevi.

Pentru a fi un furnizor de siste-
me nu este suficient sã produci
doar þevi. Producem, de aseme-
nea, accesorii, guri ºi camere de
vizitare într-o gamã largã de dia-
metre, fitinguri (n.r. piese de îmbi-
nare) ceramice - coturi, T-uri, com-
ponente speciale - ºi vindem ºi ac-
cesorii care nu sunt din ceramicã.
Aceasta este abordarea noastrã
pentru a avea un portofoliu diver-
sificat.

În ceea ce priveºte specificul
produselor, în primul rând sunt
realizate din materiale naturale -
lut ºi ºamotã reutilizatã (n.r. ma-
terial refractar obþinut din argilã
arsã ºi mãcinatã, care se întrebu-

inþeazã la prepararea cãrãmizilor
ºi a altor materiale refractare) ºi
apã. Nu utilizãm niciun fel de sub-
stanþe chimice. În acelaºi timp, o
altã specificitate a produselor Ste-
inzeug-Keramo este aceea cã ele
sunt vitrificate, ceea ce înseamnã
cã suprafaþa este glazuratã. Acest
lucru oferã cea mai mare rezisten-
þã la atacurile chimice provenite
din apa rezidualã. Dacã vom com-
para materialele noastre cu alte-
le, produsele Steinzeug-Keramo,
datoritã suprafeþei glazurate, sunt
rezistente la coroziune ºi la abra-
ziune. Rezistenþa termicã este ºi
ea foarte importantã în transpor-
t u l apelor reziduale, întrucât
acestea pot fi fierbinþi sau calde
ºi, deci, foarte agresive. În ceea ce
priveºte durabilitatea, dacã o þea-
vã de ceramicã este instalatã co-
rect, vorbim de sute de ani de via-
þã. Indicatorul care priveºte re-
zistenþa la încãrcare este relativ
înalt, la diametrele cele mai mari.
Proprietãþile hidraulice sunt foar-

te bune, având în vedere suprafa-
þa lucioasã, astfel încât aproape
niciun fel de substanþã nu rãm-
âne pe þevi, la curãþatul lor uti-
lizându-se mai puþinã apã. ªi, nu
î n u l t i m u l r â n d , m a t e r i a l e l e
noastre sunt 100% reciclabile.

Celor care criticã produsele pe
care le fabricãm noi ºi spun cã sunt
foarte grele, le rãspundem cã ele
sunt foarte solide. În final, ideea
este sã reziste sub pãmânt o pe-
rioadã foarte lungã de timp.

Reporter: Cât de scumpe sunt
produsele fabricate de Steinzeug-Ke-
ramo ºi cât de greu atârnã preþul în
decizia clienþilor de a le cumpãra?

Gernot Schöbitz: Din pãcate,
mulþi din cei care iau deciziile nu
gândesc pe termen lung, ci pe ter-
mene mai scurte ºi cumpãrã pro-
duse din cele mai ieftine. Oferta
noastrã este pusã în comparaþie de
cele mai multe ori cu produsele ief-
tine din comerþ. Ceea ce vindem
noi reprezintã soluþii sustenabile,
cu focus pe calitate, duratã lungã
de viaþã ºi reutilizare.

Reporter: Comercializaþi în di-
verse þãri în baza reglementãrilor
specifice fiecãreia dintre acestea
sau vã supuneþi doar normelor eu-
ropene?

Gernot Schöbitz: Existã o normã
europeanã - EN295 -, care este
standard pentru tipul nostru de
produse, dar în multe þãri sunt ºi
reglementãri locale suplimentare,
mai stricte în privinþa unor specifi-
caþii. Norma europeanã în vigoare
este acceptatã ºi în afara UE.

Reporter: Aveþi produse certifi-
cate „Cradle to Cradle”. Ce este în
spatele acestei certificãri?

Gernot Schöbitz: Certificarea
„Cradle to Cradle” poate fi obþi-
nutã pentru un produs ºi pentru
procesul de fabricare a lui. „Cra-
dle to Cradle” înseamnã cã toate
cicluri le produsului sunt fãrã
pierderi, vorbim despre un cerc în
care toate componentele sunt re-
ciclate, nefiind utilizat niciun ma-
terial care nu este prietenos cu
mediul sau care este periculos
pentru om ori mediul înconjurã-
tor. Am aplicat acest principiu
într-o anumitã mãsurã încã de
acum mulþi ani, întrucât am dorit
sã ne diferenþiem de concurenþii
noºtri.

Sunt anumite principii care stau
la baza obþinerii acestui certificat -
folosirea exclusivã a materialelor
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eco, 100% reciclabile ºi utilizarea
energiei verzi -, toatã energia elec-
tricã utilizatã în unitãþile noastre
de producþie fiind 100% regenera-
bilã. Suntem obligaþi sã ne îmbu-
nãtãþim continuu procesul de pro-
ducþie, întrucât o datã la doi ani
suntem re-certificati ºi trebuie sã
dovedim cã ne-am îmbunãtãþit
procesele. Acest lucru înseamnã
investiþii în eficienta energeticã. În
acest sens, fabrica din Germania de
Est utilizeazã deja ca sursã de ener-
gie pentru încãlzire o instalaþie pe
biogaz. Suntem primii din industria
de transport a apelor reziduale
care au primit acest certificat. Spe-
rãm sã ne urmeze exemplul ºi alte
companii din domeniu, pentru cã
atunci certificatul îºi va dovedi va-
loarea. În alte industrii mai sunt so-
cietãþi certificate „Cradle to Cradle”
- existã tricouri biodegradabile, de
exemplu, sau o serie de televizoare
ce  pot  fi  complet  reciclate.  Acest
tip de certificare este o tendinþã,
iar noi ne concentrãm asupra im-
plementãrii ei.

Reporter: Cât din materia primã
este reciclatã?

Gernot Schöbitz: În prezent,
utilizãm pânã la 40% produse care
provin din materiale reciclate, în
procesul tradiþional de producþie,
ºi pânã la 60% - produse cu tehno-
logia noastrã de ardere rapidã.

Vorbim despre produse din lut re-
ciclate: þevi ceramice reciclate, pa-
vele ºi þiglã reciclate de la alþi pro-
ducãtori. Acest lucru ne conferã o
poziþie unicã în industria cerami-
cã, dar ºi în întreaga industrie de
þevi. Principala noastrã materie
este lutul, care este disponibil în
cantitãþi aproape nelimitate ºi
care poate fi uºor excavat, compa-
rativ cu alte materii prime cum ar
fi þiþeiul (n.r. materia primã pentru

produsele din plastic). Am intro-
dus acum pe piaþã, în concordan-
þã cu principiul „Cradle to Cradle”,
o þeavã neutrã din punct de vede-
re al carbonului. Utilizãm energie
regenabi lã pentru producþ ie
(100% electricitate, încãlzire cu o
instalaþie de biogaz), iar ceea ce
reprezintã emisii le compensãm
prin investiþii în proiecte sustena-
bile de mediu. Din câte ºtiu, în
România nu existã, dar în Germa-

nia sunt municipalitãþi verzi, fãrã
niciun efect negativ asupra clima-
tului, pentru cã se investeºte mult
în eficientã ºi sunt cumpãrate cer-
tificate pentru finanþarea proiec-
telor de mediu. Dacã o astfel de
municipalitate vrea sã construia-
scã un sistem de canalizare sau sã
îl înlocuiascã pe cel vechi, noi pu-
tem sã demonstrãm cã þevile noa-
stre nu au niciun impact negativ
asupra medului.

Reporter: În final, cum vedeþi
dezvoltarea economicã a României?

Gernot Schöbitz: În anii trecuþi
a avut loc un proces de pregãtire
p entru multe proiecte, însã
acestea, în mare parte, nu au fost
realizate. În ultimii doi ani, a fost
înregistrat un trend pozitiv de
dezvoltare. În cifre absolute,
creºterea din ultimii ani este sub-
stanþialã. Existã proiecte care sunt
gata sã fie demarate ºi ne aºtep-
tãm ca aceastã tendinþã sã conti-
nue în anii viitori.

Reporter: Mulþumesc!
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"Suntem primii din industria de transport a apelor rezidua-
le care au primit certificatul «Cradle to Cradle». Sperãm sã
ne urmeze exemplul ºi alte companii din domeniu, pentru
cã atunci certificatul îºi va dovedi valoarea. Acest tip de
certificare este o tendinþã, iar noi ne concentrãm asupra
implementãrii ei".
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